
Marlies	van	der	Riet,	Haagsche	quaesties.	Cultuur,	koninginnen
en	hofstedelijke	perikelen.	1890-1920,	Amsterdam	University
Press,	2021.
Het	auteur	analyseert	de	wijze	waarop	een	rapport	dat
gemeenteambtenaren	in	1890	uitbrachten	over	de	slechte
staat	van	de	Koninklijke	Schouwburg	de	aanzet	is	voor
veranderingen	in	het	Haagse	culturele	en	theaterbestel.
Daarmee	is	het	boek	een	geschiedschrijving	van	het	moderne
gemeentelijk	cultuurbeleid.

Ester	Captain,	Gert	Oostindie,	Valika	Smeulders,	Het	koloniale
en	slavernijverleden	van	Hofstad	Den	Haag,	Boom,	2022.
Inzicht	in	de	wijze	waarop	stad	en	bewoners	van	Den	Haag
verbonden	zijn	geweest	aan	het	slavernijverleden.

Daniel	Heikens,	Rein	Langeveld,	Joost	Nijhuis,	De	Matlas	van
Den	Haag,	Lecturis,	2021.
Een	boek	met	foto’s	van	en	interviews	met	mensen	uit	Den
Haag	die	de	mat	als	markante	haardracht	hebben.
Geografische	kaarten	en	statistieken	maken	het	een	atlas	van
een	Haags	fenomeen.

Geert-Jan	Mellink,	Lynne	van	Rhijn,	Museum	in	de	oorlog.	Kunst
in	vrijheid,	radicaal	modern,	Kunstmuseum	Den	Haag,	2021.
Over	hoe	het	Gemeentemuseum	de	Duitse	bezetting	doorstond
en	na	de	oorlog	opveerde	als	museum	ook	voor	moderne	kunst.

Yann	Martineau,	Waarheid,	eenvoud	en	kracht:	Hendrik	Jacob
Dammerman	jr,	1873-1922.	Architect	te	’s	Gravenhage	en
Scheveningen	aan	het	begin	van	de	twintigste	eeuw,
Architectura	&	Natura,	2022.
Een	zoektocht	naar	en	inventarisatie	van	de	vele	gebouwen	die
de	architect	in	Den	Haag	bouwde.

Scholen	onder	vuur.	De	gevolgen	van	de
luchtoorlog	voor	het	Haagse	onderwijs
1937-1947

Terwijl	Den	Haag	vanaf	1940	in	de	frontlinie	lag
tussen	Engelse	bommenwerpers	en	Duits
luchtafweergeschut,	bleven	Haagse	scholen
gewoon	open.	In	1940		moest	directeur	De	Groot
van	de	Dalton	hbs	een	woedende	SS-officier	te
woord	staan	toen	baldadige	leerlingen	de
telefoondraad	hadden	doorgeknipt	waarmee	het
luchtdoelkanon	op	het	dak	van	de	school	werd
bediend.	In	1941	rende	een	wanhopige	moeder	na	een	luchtalarm	naar	de	school	van	haar	8-
jarige	zoontje.	Zij	was	vanuit	Rotterdam	naar	Den	Haag	verhuisd	en	de	sirenes	brachten	de
trauma’s	van	het	bombardement	naar	boven.	In	1942	kreeg	directeur	Van	Dam	van	het	Maerlant
Lyceum	de	instructie	dat	zijn	docenten	na	een	bominslag	paniekerige	kinderen	hard	moesten
slaan.	In	1943	werden	de	nieuwe	brandblussers	op	de	7e	hbs	Raamstraat	(later:	Stevin-college)
misbruikt	door	leerlingen,	waarna	het	schorsingen	regende.	In	1944	werd	Cap	van	Stolk	in	de
achtertuin	van	zijn	grootouders	dodelijk	getroffen	door	verdwaalde	vliegtuigkogels,	kort	nadat	hij
zijn	diploma	had	behaald	aan	het	Nederlands	Lyceum.	Tijdens	de	Hongerwinter	constateerde
schoolinspecteur	Van	Ringelensteijn	dat	er	een	siddering	door	de	klas	trok,	elke	keer	nadat	de
Duitsers	een	V2-raket	afvuurden.	Stefan	Kras	plaatst	deze	anekdotes	in	een	bredere	context,	op
basis	van	nooit	eerder	onderzocht	materiaal	uit	het	Haags	Gemeentearchief.

	
Datum	 woensdag	20	maart	2024
Aanvang 15.15	uur,	koffie	/	thee	vanaf	15.00	uur
Duur ca.	1,5	uur
Locatie De	Salon	van	het	Haags	Historisch	Museum.	Korte	Vijverberg	7
Kosten €	5	voor	leden	en	€	7,50	voor	introducés
Aanmelden www.haagsegeschiedenis.nl/activiteiten

Uitgestuurd.	De	verwijdering	en	terugkeer
van	Joodse	leraren	en	leerlingen	in	het
Haagse	onderwijs,	1940-1948.

Na	een	slaande	ruzie	tussen	een	NSB-leerling	en
een	joodse	leerling,	kreeg	het	Gymnasium
Haganum	in	1940	bezoek	van	de	politie.	In	1941
voelde	J.H.	Kann	zich	behoorlijk	in	de	steek
gelaten	door	het	Nederlands	Lyceum.	Hij	had
sinds	1907	de	financiën	van	deze	school
beheerd,	maar	toen	hij	vroeg	of	hij	een	verlaten
pand	van	de	school	mocht	gebruiken	voor	de

vestiging	van	het	nieuw	op	te	richten	Joods	Lyceum	kreeg	hij	nul	op	rekest.	In	1943	liet	het
Maerlant	Lyceum	het	13-jarige	jongetje	Alfons	Katan	toe	na	diens	miraculeuze	ontsnapping	uit
Westerbork.	In	1944	werd	Els	Judell	op	het	Dalton	teruggezet	van	klas	3	naar	klas	2.	Haar	vader
was	Joods,	haar	moeder	niet.	Thuis	waren	de	problemen	enorm,	maar	leraren	schreven	haar
onvoldoendes	toe	aan	een	'manco	aan	vlijt	en	toewijding'.	In	1945	werd	leraar	George	Bouteljé	lid
van	de	Zuiveringscommissie	op	het	Maerlant-Lyceum.	Na	enkele	jaren	ondergedoken	te	zijn	moest
hij	nu	oordelen	over	collega’s	en	leerlingen	die	‘fout’	waren	geweest	in	de	oorlog.	In	september
1947	kreeg	de	joodse	leerling	Max	van	Trommel	(Gymnasium	Haganum)	een	pijnlijke	ervaring	te
verwerken:	op	bezoek	aan	de	Goudberg	zongen	zijn	schoolgenoten	uit	baldadigheid	NSB-liederen
en	bootsten	het	NSB-optreden	op	de	Goudberg	na.	Stefan	Kras	gaat	tijdens	deze	lezing	in	op	de
gevolgen	van	de	Duitse	bezetting	voor	joodse	leerlingen	en	leraren	op	Haagse	scholen.
	
Datum	 woensdag	4	mei	2024
Aanvang 10.30	uur,	koffie	/	thee	vanaf	10.15	uur
Duur ca.	1,5	uur
Locatie De	Salon	van	het	Haags	Historisch	Museum.	Korte	Vijverberg	7
Kosten gratis.
Aanmelden www.haagsegeschiedenis.nl/activiteiten

Bekijk	de	webversie

LEDENBERICHT	maart	2024	/	134e	JAARGANG	NR.	2	/	VERSCHIJNT	6X	PER	JAAR

Van	de	voorzitter
Tijdens	 een	 feestelijke	 bijeenkomst	 op	 zaterdag	 13	 april	 a.s.	 maakt	 onze	 erevoorzitter,
burgemeester	 mr.	 J.H.C	 van	 Zanen,	 bekend	 wie	 de	 Die	 Haghe	 Prijs	 2024	 voor	 het	 beste
geschiedenisboek	over	Den	Haag	in	ontvangst	mag	nemen.	De	jury	heeft	het	bij	het	maken	van
een	 keuze	 uit	 de	 shortlist	 (zie	 verderop	 in	 dit	 Ledenbericht)	 niet	 gemakkelijk.	 Het	 gaat	 om
publicaties	van	hoog	niveau	en	uiteenlopende	onderwerpen.	We	zijn	uiteraard	zeer	benieuwd	wie
de	jury	als	winnaar	aanwijst.
In	 september	 2025	 vieren	 wij	 ons	 27ste	 lustrum	 feestelijk.	 Een	 door	 het	 bestuur	 opgerichte
deskundige	 en	 enthousiaste	 redactiecommissie	 is	 al	 sinds	medio	 vorig	 jaar	 druk	 bezig	met	 een
jubileumboek.	 De	 werktitel	 is	 Gesloopte	 iconen	 en	 de	 ondertitel	 beeldbepalende	 gesloopte
gebouwen	 in	 Den	 Haag.	 Inmiddels	 selecteerde	 de	 redactie	 ongeveer	 50	 gebouwen,	 die	 in	 de
periode	 1900-2023	 en	 met	 name	 na	 WOII	 op	 grond	 van	 een	 besluit	 van	 de	 gemeente	 of	 de
eigenaar	 zijn	 gesloopt.	 Door	 brand	 of	 oorlog	 verdwenen	 gebouwen	 zijn	 uitgesloten.	 In	 korte
column-achtige	stukken	beschrijft	het	jubileumboek	gebouwen	die	‘de	bewoner	van	de	stad	in	de
herinnering	 mist’.	 De	 redactie	 werkt	 samen	 met	 het	 Gemeentearchief,	 dat	 naast	 kennis
zorgdraagt	voor	mooie	 foto’s	en	 illustraties.	Het	wordt	een	schitterende	uitgave,	 ingedeeld	naar
gebieden	en	buurten.	Bij	het	lezen	loop	je	denkbeeldig	door	de	‘oude’	stad,	maar	je	kunt	het	boek
uiteraard	 ook	 tijdens	 het	 wandelen	 door	 de	 ‘nieuwe’	 stad	 bij	 je	 hebben	 als	 een	 gids	 voor	 het
Haagse	verleden.	De	redactiecommissie	streeft	naar	zoveel	mogelijk	auteurs	uit	eigen	gelederen
van	Die	Haghe.	Uiteraard	ontvangen	al	onze	leden	een	gratis	exemplaar	van	het	jubileumboek.

Kortom:	Die	Haghe	is	historisch	goed	bezig!

Max	Keulaerds

Mededelingen
-	doorgeven	e-mailadres
Niet	van	alle	 leden	 is	een	e-mailadres	bekend.	Deze	 leden	zullen	het	 ledenbericht	nog	per	post
ontvangen.	Wij	willen	graag	het	aantal	postadressen	zoveel	mogelijk	beperken	en	vragen	aan	de
leden	 die	 dit	 ledenbericht	 nu	 per	 post	 ontvangen	 om	 een	 emailadres	 door	 te	 geven	 aan	 de
ledenadministratie.

-	downloaden/teruglezen	ledenberichten
Alle	 ledenberichten	 kunnen	 via	 de	 website	 worden	 gedownload	 of	 (terug)gelezen	 en	 makkelijk
worden	uitgeprint.	(Ledenberichten	|	Die	Haghe	(haagsegeschiedenis.nl)).

-	Contributie	2024
De	contributie	voor	2024	bedraagt	evenals	het	afgelopen	jaar	€	30,00	voor	een	enkelvoudig	(een
persoon)	 lidmaatschap	 en	 €	 37,50	 voor	 een	 meervoudig	 (twee	 personen)	 lidmaatschap.	 Wij
verzoeken	 u	 (mocht	 dit	 nog	 niet	 gebeurd	 zijn)	 de	 contributie	 2024	 over	 te	 maken	 op
rekeningnummer	 NL49	 INGB	 0000	 0717	 91	 (BIC:	 INGBNL2A)	 ten	 name	 van	 ‘Geschiedkundige
Vereniging	Die	Haghe’	met	vermelding	van	uw	lidmaatschapnummer.
Indien	u	ons	heeft	gemachtigd,	is	de	contributie	2024	inmiddels	waarschijnlijk	al	afgeschreven	van
uw	rekening.	

Shortlist	Die	Haghe	Prijs	bekend!

In	het	Ledenbericht	van	juli	2023	bent	u	geïnformeerd	over	de	Die	Haghe	Prijs	voor	het	beste	boek
over	de	geschiedenis	van	Den	Haag.	Onze	vereniging	looft	eenmaal	per	twee	jaar	–	laatstelijk	in
2022–	een	prijs	uit	voor	het	beste	boek	op	het	gebied	van	de	geschiedenis	van	Den	Haag.	De	prijs
sluit	aan	bij	de	doelstelling	van	Die	Haghe	om	onder	de	inwoners	van	Den	Haag	de	belangstelling
voor	en	de	kennis	van	de	geschiedenis	van	onze	stad	te	bevorderen.	Daarnaast	is	de	prijs	een
aanmoediging	voor	derden	om	over	de	geschiedenis	van	Den	Haag	te	schrijven.	Aan	de	prijs	is
een	bedrag	van	2500,-	euro	verbonden.
De	jury	heeft	inmiddels	een	shortlist	van	5	boeken	samengesteld.	De	jury	startte	in	het	voorjaar
van	2022	onder	leiding	van	de	directeur	van	het	Haags	Gemeentearchief	Ellen	van	der	Waerden,
maar	nadat	zij	in	september	2022	een	functie	buiten	Den	Haag	aanvaardde	heeft	het	bestuur
jurylid	Henriëtte	van	Aartsen-Warsen	bereid	gevonden	om	het	voorzitterschap	waar	te	nemen.

De	shortlist	bestaat	uit	de	volgende	boeken	in	alfabetische	volgorde	van	de	titels:	

Tijdens	een	feestelijke	bijeenkomst	op	13	april	a.s.	in	het	Haags	Historisch	Museum	presenteert	de
voorzitster	van	de	jury	het	juryrapport.	Daarna	zal	de	winnaar	van	de	prijs	bekend	gemaakt
worden	door	de	ere-voorzitter	van	Die	Haghe,	burgemeester	Van	Zanen.	Vervolgens	zal	de
voorzitter	van	Die	Haghe,	Max	Keulaerds,	de	cheque	overhandigen	aan	de	winnaar.	De
bijeenkomst	wordt	besloten	met	het	heffen	van	een	glas	op	de	laureaat	als	start	van	een	borrel.

Algemene	ledenvergadering

Het	bestuur	nodigt	u	graag	uit	voor	het	bijwonen	van	de	voorjaarsvergadering.	Deze	wordt	op
zaterdag	13	april	2024	om	10.00	uur	gehouden	in	de	Schutterszaal	van	het	Haags	Historisch
Museum,	Korte	Vijverberg	7.	Inloop	met	koffie	of	thee	vanaf	9.30	uur.

Agenda:						

1.	 Opening	en	vaststelling	van	de	agenda
2.	 Mededelingen
3.	 Verslag	van	de	Najaarsvergadering	van	28	oktober	2023
4.	 Samenstelling	bestuur.	Ter	vervanging	van	het	teruggetreden	bestuurslid	Rosa	Bilkes	wordt

namens	de	Stichting	Haags	Historisch	Museum	Carmèl	van	der	Veeke	ter	benoeming
voorgedragen.

5.	 Financieel	verslag	2023.	Verslag	Kascommissie	en	goedkeuring	jaarrekening
6.	 Jaarverslag	2023
7.	 Décharge	bestuur	voor	het	gevoerde	(financiële)	beleid
8.	 Activiteiten	voor	de	leden
9.	 Lustrumbundel	2025

10.	 Rondvraag	en	sluiting

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
-----------
Verslag	najaarsvergadering	Die	Haghe	dd	28	oktober	2023,	Schutterszaal	Haagsch
Historisch	Museum.

1.	Opening	en	vaststellen	van	de	agenda
De	voorzitter	opent	de	najaarsvergadering	met	lichte	weemoed.	Het	is	namelijk	zijn	laatste
algemene	ledenvergadering	waar	hij	als	voorzitter	mag	optreden.	Hij	opent	met	een
welkomstwoord	aan	de	aanwezige	leden	en	ereleden,	in	het	bijzonder	erelid	Kees	Stal.	Volgt	een
woord	van	dank	jegens	Rosa	Bilkes	van	het	Haagsch	Historisch	Museum	(HHM),	de	gastgever	van
deze	ochtend.	Het	HHM	gaat	in	2024	“op	de	schop”	en	het	bestuur	is	reeds	drukdoende	met	het
zoeken	naar	een	vervangende	locatie.
Een	bijzonder	welkom	is	er	voor	de	inkomend	secretaris	Wim	Hayes	en	de	inkomend	voorzitter
Max	Keulaerds.	Michiel	Krans	wordt	ook	bijzonder	welkom	geheten,	evenals	Hans	Zwaanswijk	,	de
oud-secretaris	van	Die	Haghe,	die	gelukkig	weer	in	ons	midden	kan	zijn.	De	voorzitter	meldt	dat
voor	de	vacatures	voor	de	drie	plaatsvervangende	leden	van	de	Kas	Commissie	zich	inmiddels
drie	leden	hebben	aangemeld.	De	voorzitter	geeft	verder	een	korte	toelichting	op	het	programma
van	de	ochtend.
Aan	de	agenda	worden	de	volgend	drie	punten	toegevoegd:
Agendapunt	5a.	De	benoeming	van	de	plaatsvervangende	leden	van	de	Kas	Commissie.
Agendapunt	7a.	De	stand	van	zaken	rondom	het	Jubileumboek	2025.
Agendapunt	7b.	Het	jongerenlidmaatschap	van	Die	Haghe

2.	Mededelingen	
2.1.	Afwezig	met	bericht:	Jan	van	der	Poll,	Louis	van	Limburg	en	Rieks	Toxopeus.

3.	Verslag	van	de	Najaarsvergadering	van	15	april	2023
Dit	verslag	wordt	met	dank	aan	de	secretaris	vastgesteld	en	goedgekeurd.	In	de	kop	van	het
Ledenbericht	nr.5/2023	stond	per	abuis	vermeld:	15	oktober	2022.	Dat	moest	uiteraard	zijn:	15
april	2023.
De	voorzitter	meldt	naar	aanleiding	van	de	door	Florus	Wijsenbeek	in	de	Voorjaarsvergadering
2023	gestelde	vraag,	dat	veel	opzeggingen	een	leeftijdsgebonden	reden	hebben	of	verband
houden	met	een	vertrek	uit	Den	Haag.	Het	komt	hoogstzelden	voor	dat	een	lid	opzegt,	omdat	niet
is	voldaan	aan	de	verwachtingen	die	hij/zij	van	het	lidmaatschap	mocht	hebben.

4.	Samenstelling	bestuur.	
Willem	Berghuis	(penningmeester)	is	statutair	als	bestuurslid	aftredend	en	er	wordt	voorgesteld
om	hem	te	herbenoemen.	Zijn	herbenoeming	wordt	met	applaus	bij	acclamatie	goedgekeurd.
Ter	benoeming	wordt	voorgedragen	Wim	Hayes	als	secretaris	van	het	bestuur.	Hij	volgt	Tony
Roodnat	op	die	wegens	drukke	werkzaamheden	heeft	besloten	zijn	bestuursfunctie	neer	te	leggen.
Zijn	voordracht	wordt	met	applaus	bij	acclamatie	goedgekeurd.
Henk	Grootveld	treedt	af	als	voorzitter.	Hij	wordt	opgevolgd	door	Max	Keulaerds.	Zijn	voordracht
wordt	met	applaus	bij	acclamatie	goedgekeurd.

5.	Begroting	2024
De	penningmeester	begint	zijn	toelichting	op	de	Begroting	van	2024	met	een	verwijzing	naar	punt
6	op	de	agenda	Ledenbericht	(voorstel	om	voortaan	digitaal	te	verzenden).	Mocht	dit	voorstel
door	de	vergadering	worden	aangenomen,	dan	leidt	dit	tot	een	besparing	van	€6000.
Vooruitlopend	op	punt	6	benoemt	de	penningmeester,	naast	de	substantiële	besparing,	de
voordelen	van	het	digitaal	versturen	van	het	ledenbericht,	zoals	het	sneller	kunnen	inspelen	op	de
actualiteit.	De	penningmeester	raadt	de	vergadering	aan	om	met	punt	6	in	te	stemmen.
Ten	aanzien	van	de	baten,	merkt	de	penningmeester	op	dat	deze	voor	wat	betreft	de	contributies
en	donaties	naar	beneden	zijn	bijgesteld.	Door	een	dalend	ledenbestand	komt	de	penningmeester
voor	dit	item	uit	op	een	bedrag	van	€22.000,00.
Daarnaast	is	er	ook	goed	nieuws.	De	penningmeester	kan	de	vergadering	melden	dat	de
vereniging	een	legaat	van	€2500,00	heeft	ontvangen	van	mevrouw	Krumbholz-Kole.	Het	legaat
wordt	in	dank	aanvaard.
Er	zijn	geen	vragen	over	de	Begroting	en	deze	wordt	per	acclamatie	goedgekeurd.

5a.	Kas	Commissie
Aan	de	oproep	voor	plaatsvervangende	leden	van	de	Kas	Commissie	hebben	zich,	conform	de
statuten,	drie	leden	gemeld,	te	weten	de	heren	Louis	van	Limburg,	Sjoerd	Eisma	en	Jan
Dubbeldam	Zij	worden	aangewezen	als	plaatsvervangende	leden	van	de	Kas	Commissie.	De
voorzitter	bedankt	deze	nieuwe	leden	van	harte	voor	hun	aanmelding.	Zij	worden	vervolgens	door
de	vergadering	met	applaus	bij	acclamatie	als	plaatsvervangende	leden	aangewezen.

6.	Ledenbericht	(voorstel	om	voortaan	digitaal	te	verzenden)
Na	de	aankondiging	van	dit	agendapunt	door	de	voorzitter,	vraagt	Monique	de	Vries	het	woord.	Zij
begrijpt	de	motivatie	van	de	kostenbesparing,	maar	vindt	de	invoering	van	deze	verandering
ondoordacht.	Het	fysieke	ledenbericht	is	voor	veel	leden	een	verbindende	factor	in	de	beleving
van	het	lidmaatschap.	Zij	stelt	voor	om	drie	ledenberichten	fysiek	en	drie	digitaal	te	versturen	om
daarna	het	gebruik	ervan	te	onderzoeken.	Tony	Roodnat	merkt	op	dat	er	een	voorziening	is
opgenomen	om	de	leden	die	prijs	stellen	op	het	ontvangen	van	een	fysiek	exemplaar	van	het
ledenbericht,	dit	kunnen	aangeven.	Tiemen	Brill	beaamt	dit	punt.	Zijn	onderzoek	heeft	naar	voren
gebracht	dat	er	140	leden	zijn	die	geen	e-mailadres	hebben	of	dit	niet	hebben	opgegeven.	Zij
zullen	een	uitgeprinte	versie	van	het	ledenbericht	per	post	ontvangen.	Indien	er	nog	andere	leden
zijn	die	hier	voorkeur	aangeven,	dan	kunnen	zij	dit	bij	hem	melden.	De	voorzitter	vat	het	voorstel
van	het	bestuur	nog	eens	samen.
Lex	van	Tilborg	vraagt	het	woord	en	laat	weten	dat	hij	gecharmeerd	is	van	het	voorstel	van
mevrouw	De	Vries.	Hij	wil	weten	wat	er	tegen	dit	idee	is.	De	voorzitter	merkt	op	dat	de
productiekosten	voor	drie	ledenberichten	‘oude	stijl’	zo	hoog	zullen	zijn,	dat	een	eventuele
besparing	daarmee	te	niet	zou	worden	gedaan.	Daarnaast	noemt	hij	het	gemak	van	een	digitaal
ledenbericht,	bijvoorbeeld	voor	de	aankondigingen	van	Tiemen	Brill	van	lezingen	en	excursies,	die
nu	met	veel	passen	en	meten	in	het	ledenbericht	verschijnen.	Een	digitaal	bericht	zou	hier	veel
tijd	en	energie	kunnen	besparen.	Tiemen	Brill	merkt	ter	aanvulling	op	dat	een	digitaal	ledenbericht
niet	een	heel	nieuw	fenomeen	is,	daar	de	nieuwsbrieven	reeds	digitaal	worden	verspreid.	Cees
Burger	laat	weten	dat	hij	sympathiek	tegenover	het	voorstel	van	het	bestuur	staat	en	vraagt	of	er
een	schatting	van	de	nieuwe	kosten	is	te	geven.	Hier	wordt	door	de	voorzitter	opnieuw	verwezen
naar	de	besparing	die	de	verandering	zal	opleveren.	De	voorzitter	vraagt	Jack	Monnereau,	die	de
redactie	en	vormgeving	van	het	ledenbericht	verzorgt,	een	toelichting	te	geven.	Hij	vertelt
desgevraagd	dat	vanuit	zijn	optiek	als	vormgever	er	niet	veel	zal	veranderen.	De	werklast	zal
gelijk	blijven.	Wat	hij	wel	een	groot	voordeel	vindt,	is	de	flexibiliteit	die	hem	zal	toestaan	om
eventuele	veranderingen	of	aanpassingen	snel	te	kunnen	uitvoeren.	Hij	wijst	erop	dat	het
ledenbericht	ook	via	de	website	van	de	vereniging	beschikbaar	is	voor	de	leden.	De	voorzitter
onderschrijft	deze	punten.
De	voorzitter	formuleert	op	verzoek	van	de	vergadering	opnieuw	het	voorstel	van	het	bestuur.	Dit
luidt	om	vanaf	1	januari	2024	over	te	gaan	op	het	digitaal	versturen	van	het	ledenbericht	in
combinatie	met	een	uitgeprinte	versie.	De	uitgeprinte	versie	zal	per	post	verstuurd	worden	aan	de
leden	die	geen	e-mailadres	hebben,	of	hebben	opgegeven,	en	aan	de	leden	die	hebben
aangegeven	er	voorkeur	aan	te	geven	een	uitgeprinte	versie	te	ontvangen.
Het	voorstel	wordt	per	acclamatie	aangenomen.

7.	Die	Haghe	Prijs
De	voorzitter	vraagt	het	bestuurslid	Laura	Plezier	een	toelichting	te	geven	op	de	stand	van	zaken.
Zij	begint	haar	toelichting	met	de	melding	dat	de	voorzitter	van	de	jury,	Ellen	van	der	Waerden
door	verandering	van	baan	haar	taak	per	1	september	2023	heeft	neergelegd.	Het	jurylid
Henriette	van	Aartsen,	is	bereid	gevonden	om	als	waarnemend	voorzitter	op	te	treden,	totdat	er
een	nieuwe	juryvoorzitter	zal	worden	aangesteld.	Traditiegetrouw	is	dit	de	directeur	van	het	Haags
Gemeentearchief.	De	vacature	van	directeur	wordt	nog	niet	door	het	Haags	Gemeentearchief
ingevuld.
De	jury	heeft	uit	de	beschikbare	literatuur	een	longlist	opgesteld.	Richting	de
Voorjaarsledenvergadering	2024	zal	hier	een	‘shortlist’	uit	worden	geselecteerd.	Tijdens	de
prijsuitreiking	zal	de	waarnemend	voorzitter	het	juryrapport	voorlezen.	Erevoorzitter
burgemeester	Jan	van	Zanen	is	gevraagd	om	daarna	de	winnaar	bekend	te	maken.	De	prijs	zal
dan	vervolgens	uitgereikt	worden	door	de	voorzitter	van	Die	Haghe.	Monique	de	Vries	merkt	op
dat	er	in	het	verleden	rond	de	prijswinnaar	publiciteit	werd	gegenereerd,	zij	denkt	daarbij	ook	aan
lezingen.	Zal	dit	ook	nu	weer	het	geval	zijn,	is	haar	vraag.	Laura	Plezier	antwoordt	dat	hier	reeds
over	is	nagedacht.	Richting	de	uitreiking	van	de	prijs	zal	er	via	de	bibliotheken	in	de	wijk	een
programma	van	lezingen	en/of	wandelingen	worden	georganiseerd.	Dit	programma	zal	zich	naar
verwachting	ook	op	scholen	richten.

7a.	Stand	van	zaken	rond	het	Jubileumboek	2025	“Gesloopte	Iconen”
De	voorzitter	vraagt	het	bestuurslid	Raymund	Schütz	een	stand	van	zaken	te	geven	van	de
werkzaamheden	aan	het	Jubileumboek	2025.	Deze	merkt	allereerst	op	dat	onder	de	huidige
maatschappelijke	omstandigheden	het	voor	de	redactie	niet	eenvoudig	was	om	een	thema	voor
het	jubileumboek	te	bedenken.	Geschiedenis	als	onderwerp	is	op	dit	moment	een	moreel
mijnenveld	en	de	redactie	wilde	met	haar	keuze	elke	controverse	voorkomen.
Uiteindelijk	heeft	de	redactie	gekozen	voor	het	thema	“Afgebroken	Den	Haag”,	waarin	een
vijftigtal	gebouwen	die	er	niet	langer	zijn,	maar	die	in	de	herinnering	van	de	Hagenaar	voortleven,
zullen	worden	opgenomen.	De	redactie,	bestaande	uit	Henk	Grootveld,	Kees	Stal,	Monique	de
Vries,	Laura	Plezier,	Elise	Mutter	[Monumentenzorg]	en	Raymund	Schütz,	streeft	ernaar	een	boek
voor	iedereen	te	produceren.	De	selectie	van	de	gebouwen	is	op	dit	moment	nog	gaande,	maar	er
tekenen	zich	nu	al	clusters	in	de	stad	af,	zoals	het	Centrum,	waar	meer	gebouwen	zijn	gesneuveld
dan	in	andere	delen	van	de	stad.	De	redactie	staat	open	voor	suggesties	van	de	leden,	want	het
moet	ook	een	boek	worden	dat	door	de	leden	wordt	gedragen.	Raymund	Schütz	doet	een	oproep
om	hiervoor	het	collectieve	geheugen	aan	te	spreken.	De	voorzitter	roept	in	herinnering	het	in
2020	verschenen	jubelboek	‘Van	de	kaart	geveegd’.	De	redactie	streeft	naar	een	vergelijkbaar
formaat	en	eenzelfde	omvang.
Lex	van	Tilborg	complimenteert	de	redactie	voor	het	idee,	maar	vraagt	of	de	redactie	op	de
hoogte	is	van	een	vergelijkbaar	initiatief	door	de	Stichting	Publicaties	Haags	Erfgoed.	De	voorzitter
laat	weten	dat	er	overleg	is	geweest	met	René	Vlaanderen	van	deze	stichting.	Daaruit	kwam	voort
dat	het	hier	qua	omvang,	opzet	en	inhoud	twee	volstrekt	verschillende	projecten	betreft.	Er	is
afgesproken	dat	Die	Haghe	en	de	stichting	elkaar	op	de	hoogte	zullen	houden	van	de	vorderingen
van	hun	beider	projecten.	Het	jubileumboek	beslaat	de	periode	1900-nu	en	zal	worden
gepresenteerd	op	30	september	2025.

7b.	Jeugdlidmaatschap
Op	de	Voorjaarsvergadering	zijn	suggesties	gedaan	voor	een	jeugdlidmaatschap	en	een
jongerenlidmaatschap	voor	studenten.	Het	bestuur	heeft	de	mogelijkheden	onderzocht	en	daarbij
gekeken	naar	wat	musea	doen.	Die	hanteren	lagere	toegangsprijzen	tot	een	bepaalde	leeftijd.	Het
bestuur	stelt	voor	om	een	jeugdlidmaatschap	in	te	stellen,	dat	geldt	voor	kinderen	en	jongeren
van	nul	tot	en	met	25	jaar.	De	contributie	voor	dit	lidmaatschap	bedraagt	€10,00	per	jaar.	De
vergadering	stemt	in	met	het	instellen	van	het	jeugdlidmaatschap.

8.	Activiteiten	voor	leden
Omwille	van	de	tijd,	verzoekt	de	voorzitter	het	bestuurslid	Tiemen	Brill	zijn	inbreng	aan	de	leden
rond	te	willen	sturen.	De	heer	Brill	stemt	in	met	het	verzoek	van	de	voorzitter.	In	het	binnenkort	te
verschijnen	Ledenbericht	zijn	de	activiteiten	voor	november	en	december	opgenomen.	Er	wordt
gewerkt	aan	activiteiten	in	januari	en	verder.

9.	Vooruitblik	Jaarboek	2023
Kees	Stal	gunt,	als	voorzitter	van	de	redactie	van	het	Jaarboek	2023,	de	vergadering	een
vooruitblik	op	wat	de	leden	kunnen	verwachten.	Hij	begint	zijn	bijdrage	met	een	korte
beschouwing	over	het	thema	van	de	geschiedenismaand:	‘Eureka!’	Daarop	volgt	een	uitgebreide
beschrijving	van	de	verschillende	artikelen	die	de	leden	in	het	Jaarboek	zullen	kunnen
terugvinden.
Van	Saskia	Broekema,	die	over	de	bijzondere	ontdekking	van	een	document	in	een	geheim	vak
van	een	antieke	kussenkast	uit	één	van	de	Koninklijke	paleizen	verhaalt,	naar	Laura	Plezier,	die
een	artikel	heeft	geschreven	over	de	bijzondere	geschiedenis	van	een	in	de	vergetelheid	geraakt
overdekt	zwembad,	dat	zich	ooit	aan	de	Amalia	van	Solmsstraat	bevond.	Robert	van	Lit	heeft	een
artikel	gewijd	aan	het	echtpaar	Kröller-Müller	en	hun	band	met	Den	Haag	waar	het	huidige
museum,	dat	zich	nu	te	Otterloo	bevindt,	aan	het	Lange	Voorhout	zijn	oorsprong	vond.	J.	Luitzen
en	W.	Zonneveld	beschrijven	de	beginjaren	van	de	Haagsche	Voetbal	Vereniging	en	de	manier
waarop	de	nationale	competitie	vorm	kreeg.	Stefan	Kras,	leraar	geschiedenis	van	de	Johan	de
Witt-scholengroep,	dook	in	het	schoolarchief	levert	een	indringende	beschrijving	van	de	school
tijdens	de	beginjaren	en	tijdens	de	Duitse	bezetting.	Tot	slot	zullen	uiteraard	ook	de	vaste
rubrieken	in	het	Jaarboek	terugkeren.

10.	Rondvraag
De	afgetreden	secretaris	Tony	Roodnat	informeert	naar	de	presentielijst.	Henk	Kronenburg	maakt
van	de	gelegenheid	gebruik	om	zijn	lezing	over	de	geschiedenis	van	Ypenburg	onder	de	aandacht
van	de	leden	te	brengen.	De	lezing	vindt	plaats	op	woensdag	1	november	in	het	Haags	Historisch
Museum.	Het	bestuur	vraagt	aan	de	leden	of	er	onder	hen	geïnteresseerden	zijn	die	af	en	toe	een
boekbespreking	voor	het	ledenbericht	willen	schrijven.

11.	Overdracht	voorzittershamer	en	sluiting
De	voorzitter	kondigt	aan	dat	met	dit	agendapunt	voor	hem	het	onvermijdelijke	‘hora	est’	is
aangebroken.	Na	zeveneneenhalf	jaar	de	voorzittershamer	bij	opening	en	sluiting	van	de
ledenvergaderingen	te	hebben	mogen	laten	neervallen,	en	nooit	tijdens	de	vergaderingen	zelf
want	de	voorzitter	roemt	de	ordentelijke	manier	waarop	deze	altijd	zijn	verlopen,	is	dan	nu	het
moment	daar	om	het	kleinood,	ooit	bij	het	honderdjarig	bestaan	van	de	vereniging	geschonken
door	toenmalig	burgemeester	en	erevoorzitter	en	later	erelid	Ad	Havermans,	over	te	dragen	aan
zijn	opvolger,	Max	Keulaerds.	De	voorzitter	roept	in	herinnering	dat	hij	zeven	keer	het	Jaarboek
heeft	mogen	presenteren,	drie	keer	de	Die	Haghe-prijs	heeft	mogen	uitreiken	en	vijftien	keer	(na
aftrek	van	het	corona-effect)	de	ledenvergadering	heeft	mogen	voorzitten.	Hij	herinnert	de
vergadering	ook	aan	het	moment	waarop	de	coronapandemie	het	verenigingsleven	zwaar	onder
druk	zette,	maar	dat	Die	Haghe	dankzij	haar	leden	na	die	twee	jaar	weer	is	opgebloeid.
Bij	het	overhandigen	van	de	voorzittershamer	deelt	de	oud-voorzitter	nog	een	laatste	feit	met	de
vergadering.	Gerekend	vanaf	de	Tweede	Wereldoorlog	was	hij	de	twaalfde	voorzitter	van	de
vereniging,	dus	zijn	opvolger	zal	als	nummer	dertien	aantreden.	Onder	algemeen	applaus	en
enige	hilariteit	wordt	de	voorzittershamer	overgedragen.
De	aantredend	voorzitter	spreekt	de	oud-voorzitter	toe	en	gaat	terug	naar	het	moment	waarop	hij,
als	aantredend	voorzitter	van	de	Nieuwe	of	Littéraire	Sociëteit	“De	Witte”,	ook	toen	de
voorzittershamer	van	de	oud-voorzitter	overnam.	De	voorzitter	prijst	de	persoonlijke	kwaliteiten
van	de	oud-voorzitter	en	roemt	zijn	grote	betekenis	voor	Den	Haag	in	het	algemeen	en	voor	Die
Haghe	in	het	bijzonder.	De	oud-voorzitter	wordt	omschreven	als	iemand	met	een	groot	hart,
Italiaans	energiek,	soms	‘emo’,	intelligent;	iemand	die	de	geschiedenis	benadert	met	een	knipoog,
met	humor;	iemand	die	traditie	hoog	in	het	vaandel	heeft,	maar	zeker	niet	blind	is	voor
vernieuwing	en	altijd	op	zoek	is	naar	wat	verbindt.	Als	–	ook	symbolisch	–	cadeau	ontvangt	de
oud-voorzitter	een	exemplaar	van	het	recent	verschenen	stripalbum	van	Asterix	&	Obelix,	getiteld
‘De	witte	lelie’.
De	voorzitter	richt	zich	tot	de	vergadering	in	het	besef	dat	hij	‘een	paar	grote	schoenen’	te	vullen
heeft,	maar	dat	hij	in	dankbaarheid	zijn	nieuwe	rol	aanvaardt	en	er	alles	aan	zal	doen	om	er	een
betekenisvolle	invulling	aan	te	geven.	(Applaus)
Namens	het	Haags	Historisch	Museum	(HHM)	neemt	ook	bestuurslid	Rosa	Bilkes	afscheid	van	de
oud-voorzitter.	Zij	roept	in	herinnering	het	moment	in	2016	waarop	besloten	werd	om	de	Vrienden
van	het	HHM	te	laten	fuseren	met	de	Geschiedkundige	vereniging	Die	Haghe.	De	wijze	waarop
door	de	oud-voorzitter	dit	proces	werd	begeleid,	heeft	voor	een	belangrijk	deel	bijgedragen	aan
het	succes	van	de	fusie.	Namens	het	HHM	wil	zij	de	oud-voorzitter	dan	ook	hartelijk	bedanken
voor	zijn	inzet	en	toewijding.	Zij	overhandigt	daarop	een	bos	bloemen	aan	zowel	de	oud-	als	de
nieuwe	voorzitter	en	de	aftredend	secretaris.	(Applaus).	Ten	slotte	ontvangt	de	oud-voorzitter	uit
handen	van	penningmeester	Willem	Berghuis	twee	fraaie	wijnen	en	–	inmiddels	traditioneel
afscheidsgeschenk	–	een	miniatuur	van	Haags	Jantje.
Waarop	de	vergadering	is	gesloten.
Na	afloop	bracht	de	oud-voorzitter	in	de	koffieruimte	van	het	museum	een	toast	uit	op	de	nieuw
aangetreden	voorzitter	en	secretaris.

Prijsuitreiking	Die	Haghe	prijs

De	prijsuitreiking	zal	plaats	vinden	op	13	april	2024	in	het	Haags	Historisch	Museum,	Korte
Vijverberg	7,	Den	Haag.

Programma:

11.30	uur:	ontvangst	leden	van	Die	Haghe	in	de	Schutterszaal	van	het	Haags	Historisch	Museum.
11.45	uur:	start	prijsuitreiking
12.45	uur:	borrel	in	De	Salon

U	kunt	zich	voor	deze	feestelijke	bijeenkomst	aanmelden	op
www.haagsegeschiedenis.nl/activiteiten

Het	aantal	plaatsen	is	helaas	beperkt	vanwege	de	beschikbare	ruimte.

Activiteiten

Schuilen	in	Den	Haag
Op	14	februari	zou	Kees	van	Leeuwen	een	lezing	houden	over	schuilplaatsen	in	Den	Haag	en
omstreken.	Door	een	misverstand	kon	de	lezing	op	14	februari	niet	doorgaan.	Gezien	de
belangstelling	is	de	lezing	opnieuw	geagendeerd	voor	6	april

In	de	tijd	van	de	Koude	Oorlog	zijn	diverse	schuilkelders	gebouwd.	Onder	Den	Haag	was	een
uitgebreid,	geheim	netwerk	aanwezig	die	al	deze	schuilplaatsen	met	elkaar	verbond.	De
schuilkelders	onder	Den	Haag	zijn	nu	niet	meer	in	gebruik	en	min	of	meer	vergeten.
Gezien	de	geopolitieke	ontwikkelingen	m.b.t.	Oekraïne	is	het	denken	over	schuilkelders	weer	wat
actueler	geworden.	Kees	van	Leeuwen	geldt	al	jaren	als	de	deskundige	op	dit	gebied	en	kan	daar
boeiend	over	vertellen.
	
Datum	 6	april	2024
Aanvang 11.00	uur,	koffie	/	thee	vanaf	10.45	uur
Duur ca.	1,5	uur
Locatie De	Salon	van	het	Haags	Historisch	Museum.	Korte	Vijverberg	7
Kosten €	5	voor	leden	en	€	7,50	voor	introducés
Aanmelden www.haagsegeschiedenis.nl/activiteiten

Excursie	2024

Op	15	juni	vindt	de	excursie	2024	plaats.	U	kunt	deze	datum	alvast	reserveren	in	uw	agenda.
	

Nieuwe	leden

De	heer	R.	Engelen
De	heer	T.	Broekema
De	heer	A.C.J.	Nougues	en	mevrouw	V.	Nougues
De	heer	dr.	L.A.	van	Hulsteijn	en	mevrouw	M.T.	van	Hulsteijn	–	van	Koert
De	heer	O.G.	Heldring
De	heer	A.C.	Verbeek
De	heer	F.	Szabo
De	heer	I.	Bouwman
De	heer	E.	Werner	en	mevrouw	A.	Werner	–	Bal
De	heer	H.	Saris
Mevrouw	B.	Steenbergen
De	heer	C.	Hilhorst
De	heer	F.D.	van	der	Weide
De	heer	H.	van	Oel
De	heer	R.	van	Tour
	

Agenda

woensdag	20	maart	2024
Lezing	Stefan	Kras:	Scholen	onder	vuur

6	april	2024
Lezing	Kees	van	Leeuwen:	Schuilen	in	Den	Haag

zaterdag	13	april	2024
Algemene	ledenvergadering/uitreiking	Die	Haghe	prijs	2024

woensdag	4	mei	2024
Lezing	Stefan	Kras:	Uitgestuurd

15	juni	2024
excursie	2024

snel	naar

aanmelden	activiteit

website	Die	Haghe

handige	websites

Deze	e-mail	is	verstuurd	aan	{{email}}.•	Als	u	geen	nieuwsbrief	meer	wilt	ontvangen,	kunt
u	zich	hier	afmelden.	•	U	kunt	ook	uw	gegevens	inzien	en	wijzigen.	•	Voor	een	goede

ontvangst	voegt	u	activiteiten@haagsegeschiedenis.nl	toe	aan	uw	adresboek.
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